



The architects' prize-winning design for the Per-Albin-Hanson housing estate makes an interesting contribution to the problem of arranging different types of patio houses in a carpet-like combination. In the present design, each cluster is a combination of three types, viz. two houses of type 1 (a I-shaped plan of great depth), one house of type 2 (with an L-shaped plan), and one house of type 3 (likewise with L-shaped plan). In the case of type 2, the living rooms face south and the bedrooms east whilst, in the case of type 3, in contrast to the other types, the living rooms face west and the bedrooms south. All three types have patios of some 540 to 650 sq. ft.; in addition, the houses of types 2 and 3 have a utility courtyard, combined with the entrance. A welcome feature is the provision by the architects of a shed of adequate size immediately adjacent to the joint entrance. The houses have no basements. Misgivings arise from the position of the main bedroom window which faces the utility courtyard of the adjacent house. With this exception, the plan creates intimate, diversified interiors well adapted to the functional requirements of a household. Type 1: Gross floor area 104 sq. metres (1120 sq. ft.), floor space index 0.7. Type 2: Gross floor area 109 sq. metres (1170 sq. ft.), floor space index 0.5. Type 3: Gross floor area 96 sq. metres (1030 sq. ft.), floor space index 0.5.

Der preisgekrönte Wettbewerbsentwurf der Architekten Windbrechtlinger-Ketterer für die Per-Albin-Hanson-Siedlung bietet einen interessanten Beitrag zur Frage der Anordnung verschiedener Hofhaustypen zu einer teppichartigen Kombination. In dem vorliegenden Entwurf werden drei Typen miteinander verbunden, und zwar zweimal der Typ 1, ein tiefer I-Typ, einmal Typ 2, ein L-Typ, und einmal Typ 3, gleichfalls ein L-Typ. Bei Typ 2 sind die Wohnräume nach Süden und die Schlafräume nach Osten orientiert, bei Typ 3 sind im Gegensatz zu den benachbarten Typen die Wohnräume nach Westen und der Schlaftrakt nach Süden gerichtet. Alle drei Varianten haben Wohnhöfe von 50 bis 60 qm, Typ 2 und 3 zusätzlich einen mit dem Eingang kombinierten Wirtschaftshof. Erfreulich ist, daß die Architekten für jeden Typ einen Abstellraum in ausreichender Größe unmittelbar neben den Grundstückszugängen vorsehen. Die Bauten sind nicht unterkellert. Schwierigkeiten dürften sich durch das Fenster des Elternschlafzimmers zum Wirtschaftshof des Nachbarn hin ergeben. Davon abgesehen, entstehen intime räumliche Differenzierungen bei sorgfältigem Eingehen auf alle Funktionen einer Familie. Typ 1: Bruttogeschoßfläche 104 qm, GFZ 0,7. Typ 2: Bruttogeschoßfläche 109 qm, GFZ 0,5. Typ 3: Bruttogeschoßfläche 96 qm, GFZ 0,5.

1. In addition to the house types described here, this model photograph shows some further possible variants of these types, as well as terrace houses.
2. Plan and section, 1 in 300. Type 1: House for four persons, Type 2: House for five persons. Type 3: House for five persons.

3. The garden of a terrace house. Drawing by Traude Windbrechtlinger-Ketterer.

1. Das Modellphoto zeigt über die im Text erwähnten Typen hinaus noch weitere Varianten und Einfamilienreihenhäuser.

2. Grundriß und Schnitt 1:300. Typ 1: Einfamilienhaus für vier Personen, Typ 2: Einfamilienhaus für fünf Personen, Typ 3: Einfamilienhaus für fünf Personen.

3. Der Garten eines Einfamilienreihenhauses. Zeichnung von Traude Windbrechtlinger-Ketterer.

